
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - رئیس کمیسیون 
تلفیق بودجه مجلس شــورای اسلامی 
گفت: اگر سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی 
بخواهد ادامه پیدا کند، ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومــان از درآمدهای دولت در ســال 
آینده حذف خواهد شــد.»حمیدرضا 
حاجی بابایی« درباره روند بررسی لایحه 
بودجه افزود: با توجه به آیین نامه داخلی 
مجلس، از ایــن به بعد گزارش کلیات 
بودجه در دو کمیسیون تلفیق و کمیسیون 
برنامه و بودجه بررســی می شود، البته 
روز گذشــته کمیسیون برنامه و بودجه 
به کلیات بودجه رای مثبت داد و ساعت 
۱۸و ۳۰ در کمیسیون تلفیق تایید کلیات 

بودجه را داشتیم.وی ادامه داد: موضوعی 
که در کمیسیون تلفیق مطرح شد؛ یک 
بحث کلیات بود و حدود ۱۴ مورد بحث 
هم در بودجه داریم که نمایندگان در این 
۱۴ مورد ابهام دارند.حاجی بابایی گفت: 
نمایندگانی که به عنوان موافق و مخالف 
صحبت کردند ایــن موضوع را مطرح 
کردند که اگر کلیات مصوب شد به این 
معنی نیست که نمایندگانی که به کلیات 
رای دادند در این ۱۴ مورد به این شکل 
موافق هستند. بحث موافقان و مخالفان 
این است که ما رای می دهیم، اما اصلاح 
می کنیم و دیگر نمایندگان گفتند ما رای 
نمی دهیــم تا دولت اصلاح کند که این 

دو موضوع به شــکل دو نوع بیان شد. 
رئیس کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ 
خاطرنشان کرد: در بحث ارز ترجیحی 
در بودجه ۱۴۰۰ مجلس مصوب کرده 
که دولت باید هشــت میلیارد دلار ارز 
۴۲۰۰ تومانی در اختیار داشــته باشد تا 
بتواند تا پایان ســال کار را جلو ببرد که 
دولت با این مبلغ نتوانســت این کار را 
انجــام دهد و اکنون ایــن رقم به ۱۳.۶ 
میلیارد دلار رســیده است، بنابراین اگر 
تا پایان ســال ادامــه پیدا کند حدود ۱۹ 
میلیارد دلار خواهد شــد و درخواست 
دولــت هم ۱۹ میلیارد دلار اســت، در 
صورتی کــه کل درآمــد ارزی دولت 

۱۹ میلیارد دلار نیســت. حاجی بابایی 
تصریح کرد: در بودجه ۱۴۰۰ گفته شده 
است که وقتی پول دولت تمام می شود 
باید دولت ارز ترجیحی را به ریال تبدیل 
کند. وی گفت: در بودجه سال آینده دو 
ابهام در مجلس وجود دارد؛ نخست این 
که آیا اگر ارز ترجیحی حذف شــود از 
نظر اقتصادی خوب است یا خیر؟ دوم 
این که چه اقداماتی انجام می شــود که 
این کار اتفاق بیفتد؟ رئیس کمیســیون 

تلفیق بودجه ۱۴۰۱ بیان داشت: دیدگاه 
نمایندگان در کمیسیون تلفیق این است 
کــه در اجرای بودجه ۱۴۰۱ چه اتفاقی 
می افتــد؟ آیین نامه آن کدام اســت و 
ضوابط آن چیســت؟ شرایط اجتماعی 
آن کدام است؟ این ها سؤال های مهمی 
اســت که کمیســیون تلفیق دارد.وی 
ادامه داد: نمایندگانی که به کلیات بودجه 
در کمیســیون تلفیق رای ندادند اعلام 
می کنند ما رای می دهیم، اما به شــرطی 

که مشخص شود نوع پرداخت چگونه 
است؟ اگر کالا باشد رای می دهیم، ولی 
اگر پول باشــد رای نمی دهیم. حاجی 
بابایی گفت: بر اساس آخرین گزارش، 
امسال تاکنون حدود ۱۳.۶ میلیارد دلار 
ارز ترجیحی اختصاص پیدا کرده است 
و هر ماه تقریباً یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
دلار بــه این رقم اضافه می شــود.وی 
خاطرنشان کرد: پیش بینی ما برای سال 
آینده این اســت که ۲۶ میلیارد دلار کل 

درآمدهای نفتی و میعانات خواهد بود 
که با استقراض از صندوق توسعه ملی 
حدود ۱۸ میلیارد دلار دســت دولت را 
می گیرد.رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۱ تصریح کرد: در جلسه ای که صبح 
روز گذشــته با وزیر جهاد کشاورزی 
داشــتیم اعلام کرد برای سال ۱۴۰۰ به 
میزان ۱۹ میلیارد دلار ارز ترجیحی نیاز 
است، بنابراین ســال آینده ۱۸ میلیارد 
دلار را کامــلًا بــرای ارز ۴۲۰۰ تومانی 

می خواهند که اگر این اتفاق بیفتد ما باید 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان از منابع دولت 

را کاهش دهیم.

رئیسکمیسیونتلفیقبودجهمجلساعلامکرد:

ادامه سیاست ارز ۴۲۰۰، یعنی حذف ۴۰۰ هزار میلیارد تومان درآمد دولت

گروه اقتصادی -حسن خوشخو 
اظهــار کرد: موضوعی که در این زمینه 
وجود دارد، مســاله مالیــات بر ارزش 
افزوده ای اســت که شــش ماه پیش از 
ســوی مجلس تصویب شد و قرار بود 
از ۱۳ دی مه امسال اجرایی شود اما این 
قانون نیاز به دستورالعمل های اجرایی 
دارد که در جلســه دیروز با ســازمان 
امور مالیاتی مورد بحث و بررسی قرار 

گرفت. همچنین این ابهامات به صورت 
مکتــوب در اختیار آن ها قرار گرفت و 
سازمان امور مالیاتی به زودی قرار است، 
پاسخ آن ها را بدهد تا بتوانیم قانون را به 

صورت شفاف اجرا کنیم.
وی افــزود: البته ایــن ابهامات 
برای پروازهــای داخلی کمتر و برای 
پروازهای خارجی بیشتر است، چرا که 
ممکن است پروازهای خارجی توسط 

ایرلاین های خارجی یا داخلی و با یک 
یا چند کانکشن به صورت مستقیم یا غیر 
مستقیم انجام شود و قانون باید در این 
زمینه مشخص باشد که در این صورت 
چگونه قرار است مالیات در پروازهای 
خارجی محاسبه و از مسافران دریافت 

شود.
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها 
و شرکت ها و موسســات هوانوردی 

ســازمان هواپیمایی کشوری ادامه داد: 
از ســوی دیگر باید در این زمینه قانون 
شفاف باشد که مالیات بر ارزش افزوده 
در پروازهای غیر مستقیم و با چند توقف 
به کــدام بخش از ارزش بلیت هواپیما 
تعلق می گیرد و از آنجا که قیمت بلیت 
هواپیمــا در پروازهــای خارجی غیر 
مستقیم با چندین کانکشن بالاتر است 
باید قانون شفاف مشخص باشد که این 
مالیات شامل کدام قسمت از بهای بلیت 

هواپیماست.
خوشخو با اشاره به احتمال حذف 
مالیات بر ارزش افــزوده از پروازهای 
خارجی، گفت: یکی دیگر از ابهامات 
مطــرح شــده این بود که بــا برخی از 
کشــورها و شــرکت های هواپیمایی 
خارجی توافقاتــی برای معافیت های 
مالیاتــی دو و چند جانبه امضاء شــده 
است، مشخص نیســت در این قانون 
بــرای این پروازهــا چه تصمیم گیری 
شده و چگونه باید عمل کنیم. بنابراین 
و با توجه به اینکه مردم در مســیرهای 

خارجــی در حال خرید بلیت هواپیما 
هســتند باید هر چه سریعتر جزییات 
این مسئله روشن شود و به همین دلیل 
سازمان امور مالیاتی در اسرع وقت قرار 
است به این ابهامات به صورت مکتوب 

پاسخ دهد.
وی دربــاره اجرا ایــن قانون در 
پروازهای خارجــی اعلام کرد: قانون 
مالیــات بر ارزش افــزوده ۹ درصد به 
بهای بلیت هواپیما اضافه خواهد کرد 
که هیــچ ارتباطی بــا ایرلاین ها ندارد 
و آن هــا تنها این مبلغ را از مســافران 
دریافت کرده به حســاب سازمان امور 
مالیاتی واریز می کنند. البته از آنجا که در 
قانون جدید مصوب مجلس پنج درصد 
مالیات عوارض شهرداری حذف شده، 
قیمت تمام شده بلیت هواپیما تنها چهار 
درصد اضافه خواهد شــد که در واقع و 
با توجه به اینکه هم اکنون قیمت بلیت 
هواپیما در اکثر مســیر زیر کف نرخی 
مصوب، عرضه می شود جای نگرانی 

برای مردم نیست.

مالیاتیکهقیمتبلیتهواپیماراافزایشداد؛

احتمال حذف مالیات بر ارزش 
افزوده از پروازهای خارجی

مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها و شرکت ها و موسسات هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری جزییات
 اجرای مالیات بر ارزش افزوده در قیمت بلیت هواپیما را اعلام کرد و گفت: به دلیل وجود برخی ابهامات در این زمینه، 

احتمال حذف مالیات بر ارزش افزوده از پروازهای خارجی وجود دارد.

گــروه اقتصادی -معاون عملیات و نظــارت بر بازار بورس از عرضه 
خودروهــای خارجی در بورس کالا تا پایان ســال خبر داد و گفت: منظور 
از خودروهای خارجی همان خودروهای در اختیار ســازمان اموال تملیکی 

است.
ســید جواد جهرمی درمورد آخرین وضعیت عرضه خودرو در بورس 
توضیح داد: طی توافقی که با سازمان اموال تملیکی صورت گرفته، تعدادی 
خــودرو از مجموع حدود ۲۰۰۰ خودرویی که در اختیار این ســازمان قرار 
گرفته اســت، برای شروع عرضه انتخاب شــده و درحال طی کردن فرایند 

پذیرش هستند.
وی ادامه داد: همزمان هم مصوبه ای از ســمت وزارت اقتصاد درحال 
پیگیری اســت تا هیات وزیران درمورد این خودروها، نحوه شماره گذاری 
و اســتفاده تصمیم گیری کند. به محض اینکه مصوبه هیات وزیران ابلاغ  و 

فرایند تکمیل شود، عرضه خودروها انجام خواهد شد. این اتفاق احتمالا تا 
پایان ســال اتفاق می افتد و وضعیت پذیرش خودروها از طریق بورس کالا 

اطلاع رسانی شده و پس از آن عرضه صورت میگیرد.
 معاون عملیات و نظارت بر بازار بورس به این سوال که کدام خودرورها 
در بورس کالا عرضه خواهند شد، پاسخ داد: انواع خودروهای خارجی که در 
اختیار ســازمان تملیکی قرار دارد عرضه خواهد شد. این فرایند هم با استان 
بوشــهر هم اغاز شــده و خودروهایی که در انبارهای استان بوشهر هستند 

عرضه می شوند.
جهرمی همچنین در پاسخ به این سوال که چه افرادی می توانند از طریق 
بورس کالا اقدام به خرید خودروی خارجی کنند، گفت: شــرایط خریداران 
متعاقبا اعلام می شــود اما همه اشــخاص حقیقی و حقوقی، حتی افرادی که 

صاحب خودرو هستند میتوانند از این طریق خودرو خریداری کنند.

معاونعملیاتبورسکالاخبرداد:

ورود خودروهای خارجی به بورس

 

گــروه اقتصــادی - رئیس 
کمیســیون صنایع اتاق ایران گفت: 
وزارت صمت باید صادرات را ســه 
دســته کند؛ صادرات نفتی، صادرات 
مواد اولیه و خام و صادرات صنعتی، 
در این صــورت حساســیت برای 
توســعه صادرات صنعتی ایجاد می 

شود.
علیرضــا کلاهی صمــدی در 
نشســت خبری اظهار کرد: قانون لغو 
معافیت مالیــات صادراتی مواد اولیه 
خام و نیمه خام در کشــور ابلاغ شده 
و در دســتور کار قرار گرفته است. با 
این حال شاهد هستیم که برخی مواد 
از جمله شــمش فولاد، شمش مس، 
متانــول و اوره از لیســت ایــن مواد 
خارج شــده اند، این در حالیست که 
شمش فولاد و شمش مس مواد اولیه 
خام محســوب می شود و از متانول و 

اوره نیز می توان محصولات با ارزش 
افزوده بیشتری تولید کرد و مواد نیمه 

خام هستند.
رئیس کمیســیون صنایع اتاق 
بازرگانــی ایران افزود: اگر این قانون 
به طور کامل اجرایی شــود و از تمام 
صادر کنندگان مواد اولیه خام و نیمه 
خام مالیات اخذ شود، سالانه ۱۰ تا ۱۵ 
میلیارد دلار درآمد برای دولت از این 

بخش حاصل می شود.
وی ادامه داد: می توان این درآمد 
قابــل توجه را در صندوق توســعه 
صنعتی و توسعه صادراتی واریز کرد 
و از محل آن به توسعه بخش تولید و 
توسعه صادرات کشور کمک شایانی 

کرد.
کلاهــی با اشــاره بــه بخش 
پتروشــیمی، گفــت: در صنعــت 
پتروشــیمی کشور شــاهد توسعه 

نامتوازن هســتیم؛ به طوری که بخش 
قابل توجهی از صادرات پتروشیمی 
قابلیت تبدیل شدن به محصولات با 

ارزش افزوده بیشتر را دارند.
وی اظهــار کــرد: مزیت نرخ 
واحدهــای  بــرای  گاز  خــوراک 
پتروشــیمی بســیار زیاد است، چرا 
ایــن فرش قرمــز و قیمت ترجیحی 
برای دیگر صنایع وجود ندارد و چرا 
صنایع دیگر باید مواد خام و خوراک 
را با قیمت های جهانی دریافت کنند؟ 
و از ان طرف در صنعت پتروشــیمی 
با اســتفاده از نرخ ترجیحی خوراک 
شاهد ســوددهی ۶۰ تا ۷۰ درصدی 
باشــیم. باید توجه کرد که برای رونق 
صنعتی کشور باید روی پله های دوم و 
سوم که کالای واسطه و قطعات است، 

متمرکز شویم.
رئیس کمیســیون صنایع اتاق 

بازرگانــی ایــران با اشــاره به اینکه 
حمایت های نادرســت و بی هدف 
نتیجه ایــن دارد، تاکید کرد: به عنوان 
مثال حمایتهای بــی چون و چرایی 
کــه از صنعت خودرو صورت گرفته 
مشــکلات زیادی را به وجود آورده 
اســت. خروجی ۴۰ ســال حمایت 
بی چــون و صــدا از صنعت خودرو 
دســتاوردی را به همراه نداشته است 
بنابراین باید به این مســاله توجه کرد 
و حمایت هــای نادرســت را اعمال 
نکرد. قطعاً ایران در شــرایطی نیست 
که درها را برای شرکت های خارجی 
باز و زمینه آســیب پذیر شدن صنایع 
داخلی را فراهــم کند اما از آن طرف 
هم نباید با حمایت غیرمنطقی انحصار 

ایجاد کنیم.
وی گفت: لذا باید با استفاده از ابزار 
حمایتی همچون نظام تعرفه گذاری به 

توسعه تولید داخلی و رونق صادرات 
کیفی کشور کمک کنیم. همچنین باید 
بــا اخذ مالیات از صادرکنندگان مواد 
خام و نیمه خام به سمت رونق تولید و 
تولید محصولات باکیفیت و افزایش 
ارزش افزوده برویم. کلاهی در مورد 
رویکرد صادراتی دولت، اظهار کرد: 
رویکــرد دولت ســیزدهم در حوزه 
صادرات خوب بــوده اما هنوز زود 
است که بتوانیم از این رویکرد خوب 
نتیجــه بگیریم. حتــی تغییر چارت 
وزارت صمت نیز اقدام شجاعانه ای 
بود که بعد از گذشت سال ها از ادغام 
دو وزارت خانــه صنایع و بازرگانی 
انجام شــد. رئیس کمیسیون صنایع 
اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه ترکیه 
روزانه ۱.۵ میلیارد دلار صادرات دارد 
اما صادرات صنعتی ما بسیار ضعیف 
است، افزود: نکته مهم اینکه وزارت 

صمت باید صادرات را ســه دســته 
کند؛ صادرات نفتــی، صادرات مواد 
اولیه و خام و صــادرات صنعتی. در 
این صورت حساسیت ایجاد می شود 
و به ســمت توسعه صادرات صنعتی 
حرکــت می کنیم که نتیجــه آن نیز 
افزایش اشتغالزایی و تولید ناخالص 

ملی است.
کلاهــی گفت: وقتی صحبت از 
عدم برگشــت ارز صادراتی می کنند 
باید بــه دنبال ردپای شــرکت های 
خصولتــی باشــند. این شــرکت ها 
۷۰- ۸۰ درصد حاشــیه سود دارند و 
دلیلی ندارد ارز را برگرداند اما بخش 
خصوصی با حاشــیه سود ۵ درصد 

چگونه می تواند ارز را برنگرداند.
رد پای ســیم و کابل تقلبی 

در حوادث کشور
وی همچنین با اشاره به آخرین 

وضعیت صادرات ســیم و کابل ایران 
گفت: به طور متوســط در طول سال 
۱۰۰ میلیــون دلار صادرات ســیم و 
کابل صورت می گیرد و این در حالی 
اســت که ترکیه سالانه ۲ میلیارد دلار 
صادرات سیم و کابل دارد، همچنین 
عربســتان در حدود ۸۰۰ میلیون دلار 
تا یــک میلیــارد دلار در این حوزه 
صــادرات دارد. متأســفانه ایــران با 
وجود ظرفیت های زیاد در این بخش 
از رقبای منطقه ای خود بسیار عقب تر 

است.
رئیس کمیســیون صنایع اتاق 
بازرگانی ایران افزود: شــرکت های 
تولیدکننده سیم و کابل در ایران با ۳۰ 
تا ۴۰ درصد ظرفیت کار می کنند. در 
دهه ۶۰ با ثبت قیمت شدیداً یارانه ای 
مس، ۲۰۰ شــرکت تولید سیم و کابل 
در ایران ثبت شــد کــه برخی از آنها 

کاغذی بودند و برای گرفتن ســهمیه 
مس تأسیس شدند، برخی شرکت ها 
نیز زیرپله ای هستند که هنوز فعالیت 
دارند و سیم و کابل تقلبی و بی کیفیت 

به بازار کشور عرضه می کنند.
وی تصریح کرد: این سیم و کابل 
تقلبی موجب بروز خساراتی نیز شده 
اســت، مثلًا آتش ســوزی پلاسکو، 
کلینیک ابن ســینا، مسجد ارگ، برج 
چالوس و … ناشــی از سیم و کابل 

برق بوده است.
کلاهی گفت: برخی شرکت ها 
در کشــورهای منطقه هســتند که به 
اندازه کل تولید صنعت ســیم و کابل 
ایران تولید دارند و صادرات ســالانه 
ســیم و کابل ترکیه بیش از ۲ برابر کل 
تولیدات ســیم و کابل ایران است و 
ایــن وضعیت، با توجه به قابلیت ها و 
ظرفیت های کشور، خوشایند نیست.

گروه اقتصادی -رییس انجمن 
کشت فراســرزمینی خاطر نشان کرد: 
روســیه ایران را تحریم نکرده است و 
بانک ملی در این کشور فعال است اگر 
بتوان یک میلیون اراضی کشاورزی در 
این کشور را زیر کشت ببریم می توانیم 
۱۰ درصــد از نیاز وارداتی خود را تهیه 
و تامین کنیم.علی رضوانی زاده با بیان 
اینکه ۲۰ کشــور به عنوان کشورهای 
هدف فراســرزمینی مــا در نظر گرفته 
شده اند، گفت: روسیه مزیت های خوبی 
برای توسعه کشــت فراسرزمینی دارد 
چرا که به ایران نزدیک اســت و روابط 
سیاسی خوبی با ما دارد همچنین روسیه 
دارای اراضی کشاورزی مرغوب با آب 
فراوان است.این فعال اقتصادی با بیان 
اینکه روســیه ما را تحریم نکرده است، 
گفت: بانک ملی در این کشور شعبه دارد 
هرچند هزینه ارائه خدمات به تجار از 
سوی این بانک گران است اما به هر حال 
فعال اســت و می توان از این طریق این 

بانک مراودات مالی را پیش برد.

وی در پاســخ به این پرسش که 
چه محصولاتی در روســیه از ســوی 
کشاورزان فراسرزمینی کشت می شود؟ 
گفت: جو، گندم، دانه های گندمی کلزا، 
حبوبات در این کشور کشت می شوند 
همچنیــن بــرای از دام داران در زمینه 
پرورش دام در این کشــور مشــغول 
هستند. رضوانی زاده با اشاره به فرصت 
جدیدی که روســیه برای کشاورزان 
فراســرزمینی ایجاد کرده است، خاطر 
نشــان کرد: روسیه چند ماه پیش اعلام 
کرد که تا پایان ســال ۲۰۲۵ میلادی ۴ 
میلیون هکتــار از زمین های مرتع را به 
زمین های کشــاورزی تبدیل خواهد 
کرد. باید بگویم که این موضوع می تواند 
به یک فرصت مناســب برای ما تبدیل 
شود اگر ایرانیان ۱ میلیون از این اراضی 
را اجاره کنند به این معنی اســت که ما 
می توانیم ۱۰ درصد از نیاز وارداتی خود 

را در روسیه تهیه و تولید کنیم.
بــه گفته ایــن فعــال اقتصادی، 
مشکلی برای سرمایه گذاری در روسیه، 

برزیــل، اوکرایــن و ... برای کشــت 
فراسرزمینی وجود ندارد مشکل اصلی 
بــه ما بر می گردد ما هنوز در  این زمینه 
ســرمایه گذاری لازم را نکردیم این در 
حالیســت که مهم ترین عامل موفقیت 
در کشت فراسرزمینی سرمایه گذاری 
در این بخش اســت. اما از سوی دیگر 
کشــورهای مانند چیــن، هند، ترکیه، 
عربســتان و امــارات متحــده عربی، 
اســرائیل در این بخش با قدرت ورود 
کردند و سیستم های بانکی خود را برای 
موفقیت در این زمینه روان کردند.وی 
با بیان اینکه بخش خصوصی با توان و 
ظرفیت محدود خود در این زمینه پیش 
می رود، خاطر نشــان کرد: برای اینکه 
بتوانیم امنیت غذایی برای کشور تامین 
و نیازهــای وارداتی خود را به حداقل 
برسانیم باید هدف گذاری کشت در ۷ 
میلیون هکتار را ترسیم و عملیاتی کنیم. 
اما در حال حاضر فقط توانستیم کمتر از 
۱۱ درصــد از ۷ میلیون هکتار را محقق 
کنیم. از سوی دیگر کشاورزان نیز انگیزه 

و رغبیتی برای اینکه محصول خود را به 
ایران بفروشند ندارد چرا که نوسان های 
ارزی در کشــور زیاد است و بازگشت 

ارز به کندی صورت می گیرد.
این فعال کشــاورزی با اشــاره 
به مذاکرات با کشــورهای روســیه، 
قزاقستان، اوکراین، برزیل برای کشت 
فراسرزمینی، گفت: بخش خصوصی 
در ایــن زمینه ورود کرده اســت اینجا 
این پرســش مطرح است آیا می توان به 
نتیجه مطلوب برسیم؟ پاسخ این است 
تا ببینیم اراده دولت و حاکمیت، به کجا 
ختم می شود. متاسفانه تا به امروز چندان 

با ما همکاری نکرده اند. 
وی ســرمایه گذاری را مهم ترین 
عامل موفقیت در کشــت فراسرزمینی 
عنــوان کرد و افــزود: بیش از ۶۰ یا ۷۰ 
هزار هکتار زمین در روسیه را کشاورزان 
فراسرزمینی ایرانی اجاره کرده اند اما این 
کشاورزان تمایلی ندارند که محصول 
نهایی خــود را به ایران ارســال کنند 
چراکه در بازگشــت ارز با مشکلات 

جدی مواجه هستند و ثبت سفارش و 
ترخیص کالا به موقع انجام نمی شود از 
این رو ترجیح می دهد با عراق و سوریه 
وارد مذاکره شــود. یک کشاورز ۵ سال 
پیش به دولت جــو فروخت اما هنوز 
نتوانسته است پول آن را از دولت بگیرد 
این شخص هر چقدر هم وطن دوست 
باشد تمایلی برای ادامه تجارت با کشور 
خود را ندارد. رضوانی زاده با بیان اینکه 
شرکت های دولتی اجازه سرمایه گذاری 
خارجــی را ندارند، گفت: این قانون به 
این معنی نیست که دولت نمی تواند و 
نباید از به بخش خصوصی حمایت کند. 
برخی از مســئولان دولتی بیان می کنند 
۵۰۰ هزار هکتار قرارداد با برزیل منعقد 
کرده اند اما چرا نتوانستیم آن را عملیاتی 
کنیم؟ به نظر من مسئولان دولتی درک 

درستی از کشت فراسرزمینی ندارند.
این فعال اقتصادی تصریح کرد: در 
کشاورزی فراسرزمینی مذاکره می کنیم 
و تفاهم نامه های نیز ترسیم می شود اما 
از آنجایی که از ناحیه دولت حمایتی از ما 

نمی شود نمی توان راه به جای برد. بعد از 
روی کار آمدن دولت جدید تاکنون وزیر 
جهاد در رابطه با کشاورزی فراسرزمینی 
با فعالان این بخش وارد مذاکره نشــده 
است و سازوکاری نیز مهیا نشده است.

به گفته وی، عنوان مجری کشت 
فراسرزمینی در وزارت جهاد کشاورزی 
از اســاس اشتباه اســت چرا که دولت 
نمی تواند در این بخش مجری باشــد 
وظیفه دولت تسهیل گری است که این 
مهم هم نیازمند دانش، اراده و تخصص 

است.
 ایــن فعــال اقتصــادی تدبیر را 
مهم ترین ویژگــی دولت در حمایت 
از کشــت فراســرزمینی عنوان کرد و 
افــزود: دولت ها در ایران بر این باورند 
که ما ســرمایه لازم در بخش را ندارند 
پس بهتر اســت ســکوت کنیم این در 
حالیست که می توان با تدبیر و در پیش 
گرفتن سیاست های حمایتی از بخش 
خصوصــی در ایــن زمینه موفق عمل 
کرد. بنا به اظهارات وی، انتقال انتظارات 

بخش خصوصی به دولت به درســتی 
صورت نمی گیرد. طرف های خارجی 
برای ورود ایران هیچ مشکلی ندارند و 
این ما هستیم که باید سرمایه لازم در این 

بخش را تامین کنیم.
 رضوانی زاده بابیان اینکه اعطای 
تسهیلات به کشــاورزان فراسرزمینی 
در حد شــعار اســت، افزود: در حال 
حاضر به همه واردکنندگان ارز نیمایی 
داده می شــود پس چه فرقی دارد که به 
کشاورزان فراسرزمینی هم ارز نیمایی 
تعلق بگیرد این امتیاز خاصی نیست که 

به این فعالان داده می شود.

وی با بیان اینکه رقابت در بازارهای 
جهانی حاکم اســت، گفــت: برخی 
این ادعــا را طرح کردند که طرف های 
اسرائیلی باعث مرجوع شدن فلفل های 
دلمه ای از روســیه شدند در حالیکه در 
بازارهای جهانی رقابت حرف نخست 
را می زند، ما عقب بنشینیم کشورهای 
دیگر جای ما را می گیرند. روسیه نگفته 
بود این محصولات سمی هستند بلکه 
خواهان معرفی ســم اســتفاده شده از 
سوی کشــاورزان ما بود متاسفانه هیچ 
نهادی پاســخ نداد وهمگی ســکوت 

کردند.

رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران مطرح کرد:

رد پای سیم و کابل تقلبی در حوادث کشور

رییس انجمن کشت فراسرزمینی خبر داد:

اجاره ۷۰ هزار هکتار زمین در روسیه برای کشاورزی فراسرزمینی
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